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איך לא חשבו על זה קודם?

הצעות ייעול

יש לי כמה רעיונות מהפכניים, ואני מנסה להבין למה 
לא חשבו על זה קודם:

בשביל מה צריכים משטרה? אולי עדיף פשוט שאנשים 
לא יעברו על החוק, ובכך גם יהיה הרבה יותר בטוח 
ונעים לכולנו וגם המדינה תחסוך לעצמה מיליארדים 

מתקציב המדינה...

ולשם מה צריכים כל כך הרבה רופאים ותרופות? 
הרבה יותר טוב היה שכולם יאכלו רק אוכל בריא ויעשו 
פעילות גופנית ולא יהיו במתח ולא בלחץ ולא יכעסו, 
וכך נרגיש כולנו הרבה יותר טוב וגם נחסוך למדינה 

עוד מיליארדים...

ובשביל מה אנשי ההוראה צריכים להעניש? אולי 
עדיף פשוט שכל הילדים יישבו בכיתה בשקט ולא 
יפריעו ולא יריבו ויקשיבו באוזניים כרויות לכל מוצא 

פי המורים והמורות...

ובשביל מה צריכים יועצי נישואין ובתי דין לגירושין? 
אני מציע שבני זוג לא יריבו ורק יאהבו ויפרגנו ויקשיבו 
זה לזה, וכך יחסכו לעצמם ולילדים שלהם הרבה צער...

מה אתם אומרים? רעיונות גאוניים, לא?

אהה... יש לי בעצם עוד רעיון גאוני אחד. למה צריכים 
גלות כזאת ארוכה? אולי פשוט כל עם ישראל יחזרו 
ברגע הזה בתשובה, וכך ייבנה בית המקדש וכל אויבי 
ה' ואיבי ישראל יכלו ונחיה כבר היום בגאולה ובימות 

המשיח...

אל תהיה תמים

אז מה תגידו? כבוד הרב, אל תהיה תמים. פשע, 
תאוות ומריבות – זו מציאות החיים. זה טבע האדם. 
זה לא דבר שניתן לשינוי עמוק ומהותי, ולכן אי אפשר 

לצפות להיעלמות של כל הרוע מהעולם, לפחות לא 
בחושך של הגלות.

תמיד אנשים יעברו על החוק, ולמעשה רק יחידי סגולה 
יכולים לומר בפה מלא שהם שומרים על כל החוקים 
בשלימות. לכן חייבים משטרה שתאכוף ותטיל מורא.

ותמיד אנשים יימשכו למזון לא בריא בגלל תאוות 
האכילה שלהם, ולכן תמיד יהיו חולי סוכרת וחולי לב 
ועוד. ולמעשה, רק יחידים שומרים על כל כללי הבריאות. 
לכן אנחנו חייבים מערכת בריאות חזקה שתתמוך בכל 
אלה שגופם בוגד בהם לאחר שנים שהם התעללו בגופם.

וילדים תמיד יישארו ילדים והם תמיד יעברו על הכללים 
של המורים.

ולכן כל מורה ייאלץ להשאיר בארגז הכלים שלו תמיד 
גם את הענישה החינוכית ככלי לעת מצוא.

ובני אדם באופן כללי וזוגות בפרט תמיד ימצאו על 
מה לריב וממה להיפגע. זוג ללא שום קצרים ומריבות 
– זו חיה שכבר נכחדה מהעולם. לכן רוב הזוגות תמיד 

יצטרכו עזרה או ייעוץ או חלילה בית דין לגירושין.

אז על אותו משקל אני שואל את עצמי, האם יש 
סיכוי שכל עם ישראל יחזרו בתשובה? האם יש תקווה 
לגאולה? היצר הרע כל כך חזק וכל כך סוחף, רוב 
עם ישראל מנותקים לגמרי ממושגים בסיסיים של 
תורה ואמונה, שנים של חינוך כפרני ותקשורת ורשתות 
שמשדרות תאוות ומינות ודעות עקומות יומם ולילה 
והרשימה עוד ארוכה – איך אפשר לצפות לשינוי של 

ממש בעם ישראל?

האם יש סיכוי לגאולה?

הגאולה תלויה בתשובה, כמו שאומר הזוהר הקדוש 
"לית מילתא דא תליא אלא בתיובתא" – ותרגומו: "אין 

דבר זה )=הגאולה( תלוי אלא בתשובה". אבל כמו 
שזה נראה כיום – תשובה של כל עם ישראל נראית 

כדבר חסר סיכוי...

אז מה תגידו, שעצם השאלה הזאת מעידה על קטנות 
אמונה? תדעו לכם שזו לא שאלה שלי, זו שאלה ששאלו 
כבר הרבה מאוד שנים לפני; ומי ששאל אותה הוא גדול 

הדורות, ר' עקיבא.

הזוהר הקדוש בזוהר חדש על הפרשה שלנו, פרשת 
נח, אומר שהיונה שנח שילח מהתיבה זו כנסת ישראל 
ששולחה לגלות אדום; ומה שכתוב על היונה: "ולא 
יספה שוב אליו עוד" זה מרמז על כך שעם ישראל 
עוד לא חזרו בתשובה, ואם היו חוזרים בתשובה לא 

היו נשארים בגלות אפילו יום אחד.

ואומר על כך רבי אליעזר שהיו גלויות שהיה להן זמן 
קצוב אבל הגלות האחרונה אין לה זמן אלא כל כולה 
תלויה בתשובה. שמע זאת רבי עקיבא תלמידו ושאל: 
"איך יהיה הדבר הזה? איך יתחברו עם ישראל כולם 
לעשות תשובה כאיש אחד?" כלומר, רבי עקיבא הבין 

שהדבר בלתי אפשרי.

יש תקווה

ענה לו רבי אליעזר: "חַיֶּיךָ, דְּאִי יַחְזְרוּן בִּתְשׁוּבָה רֵישֵׁי 
כְּנִישְׁתָּא, אוֹ חָדָא כְּנִישְׁתָּא, בִּזְכוּתָם יִתְכְּנֵשׁ כָּל גָּלוּתָא", 
ותרגומו: אם יחזרו בתשובה ראשי העם או אפילו בית 
כנסת אחד – בזכותם תתכנס כל הגלות. וממשיך רבי 
אליעזר ומחזק: "דְּקוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא אִיסְתְּכֵי תְּדִירָא, 
אֵימָתַי יַחְזְרוּן, וְיַעֲבֵד לְהוֹן טָבָא, דִּכְתִיב וְלָכֵן יְחַכֶּה ה' 
לַחֲנַנְכֶם. מְחַכֶּה תָּמִיד אֵימָתַי יַעֲשׂוּ תְּשׁוּבָה". כלומר: 
אבא שבשמים כל כך רוצה להיטיב עם בניו והוא רק 
מחכה תמיד מתי יחזרו בתשובה, ולכן מיד שיראה 
התעוררות אחת טובה הוא כבר יזדרז מצדו להשפיע 
על עם ישראל את כל הטובות וההבטחות של הגאולה.

יש כאן חיזוק עצום לגאולה שאפילו קבוצה קטנה 
מעם ישראל שיעשו תשובה יביאו את הגאולה השלימה.

מאמר ראש הישיבה

פרשת נח  ג' חשון תשפ"ב  גליון 741 

המשך בעמ' 3

ר"תיציאהכניסה

17:4018:5019:31ירושלים

17:5518:5219:27תל אביב

17:4718:5119:28חיפה

18:0018:5219:31באר שבע

בס"ד בר"ה

חוט של חסד
גיליון לכל בית יהודי | בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א

עלון "חוט של חסד" | 1 



דיני שאלת טל ומטר וברכת השנים

ביום שלישי הקרוב ליל ז’ בחשון בתפילת 
ערבית מתחילים לשאול את הגשמים.

הספרדים נוהגים לומר “ברך עלינו”, והאשכנזים 
שאומרים כל השנה “ברך עלינו” משנים 

בתוך הברכה במקום “ותן ברכה” לומר 
“ותן טל ומטר לברכה” ניתן תקציר 

ההלכות הנחוצות למי ששכח 
או מסופק אם אמר ברך עלינו 

כיצד עליו לנהוג.

חז”ל תקנו לומר את שאלת 
הגשמים בברכת השנים, משום 

שכידוע הגשמים מסמלים את השפע 
הברכה והפרנסה, כמו שמבואר בגמ’ 

בתענית )דף ז’( כמה וכמה מעלות ליום 
הגשמים. 

מתחילים לשאול בארץ ישראל מליל ז’ במרחשון 
בתפילת ערבית, )ובחו”ל מתחילים לשאול הגשמים 
ששים יום אחר שמחת תורה( ואם שכח ולא הזכיר, 
צריך לחזור שוב ולהתפלל מחדש שמונה עשרה, ואין 
זה דומה לראש חודש שהשוכח בתפילת ערבית אין 

מחזירין אותו, והטעם משום שאין מקדשין את החודש 
בלילה ולכן אם שכח יעלה ויבא אין חוזר, מה שאין 
כן לגבי בקשת הגשמים שאם שכח לומר ברך עלינו 
צריך לחזור. כן כתב הברכי יוסף, והביאו משנה ברורה )סימן 

קי”ז סעיף קטן ו’(.

ואם שכח לומר ברך עלינו ונזכר 
ישנם כמה חילוקי דינים:

בהיותו  נזכר  אם  א. 
עדיין בברכת השנים, חוזר שוב 

לתחילת הברכה. 

אם נזכר לאחר חתימת הברכה  ב. 
קודם שהתחיל “תקע בשופר”, הספרדים 
אומרים במקומו “ותן טל ומטר לברכה על כל 
פני האדמה”  וממשיך תקע בשופר. שלחן ערוך )סימן 
קי"ד סעיף ו'( ומחזיק ברכה )שם סעיף קטן ב'(. והאשכנזים 

אומרים בברכת שומע תפילה "ותן טל ומטר". 
משנה ברורה )סימן קיז סעיף קטן ט"ו(. 

אם נזכר אחר שהתחיל תקע בשופר וכו’, אינו חוזר  ג. 
לברכת השנים, אלא ממשיך עד שמע קולנו ולפני 

שאומר ומלפניך מלכנו וכו’, יאמר “ותן טל ומטר”.

אם נזכר אחר שחתם שומע תפילה קודם שהתחיל  ד. 
רצה, יאמר מייד “ותן טל ומטר”.

אם התחיל רצה וכו’, חוזר לברכת השנים. שלחן ערוך  ה. 
)סוף סימן קי"ז( ואפילו אם התחיל רק תיבת "רצה" 

בלבד צריך לחזור לברכת השנים. שו"ת יביע אומר 
)חלק א' סימן כב אות ח(.

אם אמר ברוך אתה ה’ ועוד לא חתם “שומע תפילה”  ו. 
יאמר “למדני חוקיך” ויאמר “ותן טל וכו’ ומלפניך 

מלכנו וכו’”.

אם המשיך את תפילתו ונזכר אחר כך קודם שגמר  ז. 
תפילתו חוזר לברכת השנים. )כף החיים סעיף קטן ט”ל(.

אם סיים תפילתו, דהיינו שהגיע ל”יהיו לרצון” השני,  ח. 
אף שעוד לא עקר רגליו לומר עושה שלום, צריך 

לחזור לראש התפילה. על פי הבית יוסף בסימן תכ”ב.

אם הוא מסופק אם אמר ברך עלינו או לא, צריך  ט. 
לחזור לברך עלינו, עד שלשים יום. )שלחן ערוך סימן 

קי”ד סעיף ח’(.

אם אמר תשעים פעמים בליל ז’ בחשוון “רופא  י. 
חולי עמו ישראל – ברך עלינו”, הרי הוא בחזקתו 
שאמר כראוי ואין צריך לחזור. משנה ברורה )סימן קי”ד 

סעיף קטן מ’(.
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אהבת ישראל במסירות נפש
בחז״ל מבואר שהיתה תביעה על נח שהיה לו להתפלל 
על בני דורו, כי אילו היה מתפלל עליהם, היה מציל את

בני דורו ואת העולם כולו מהמבול. ועד כדי כך גדולה 
התביעה עליו, שמחמת זה נקרא המבול על שמו – ״מי 

נח״, כביכול בגללו הגיע המבול.

וכך כתוב בזוהר הקדוש )בפרשתינו דף סז:(: ״בא 
וראה מה בין משה רבינו לשאר בני העולם, בשעה שאמר 
הקדוש ברוך הוא למשה: ׳ועתה הניחה לי ואכלם ואעשה 
אותך לגוי גדול׳ )שמות לב, י(, מיד אמר משה: ׳וכי אעזוב 
את הדין של ישראל לטובת עצמי כמו שעשה נח, כי 
מכיוון שאמר הקב"ה לנח שיציל אותו ואת משפחתו לא 
ביקש רחמים על בני דורו ומשום כך נאבדו מן העולם, 
ולכן נקראו מי המבול על שמו כמו שכתוב בישעיה )נד 

ט( "כי מי נח זאת לי".

תביעה זו על נח מוכיחה את גודל כח התפילה של 
צדיק אחד, שהיה ביכולתו להציל דור שלם בתפילתו. 
ואע״פ שהדור ההוא הגיע למצב כה ירוד של ״כי השחית 
כל בשר את דרכו״ )ל, יב(, וראוי היה להמחות מן הארץ 
מגודל עוונו - בכל זאת היה בכח תפילת הצדיק להביא 

לכך שיחזרו בתשובה וינצלו.

וכן אנו רואים שבאמת בסופו של דבר, אחרי המבול, 
תפילת נח היא זו שמנעה את המשך המבול, כמו שכתוב 

)ח, א( "ויזכור אלוקים את נח וגו׳ ויעבר אלוקים רוח על 
הארץ, ורש״י עומד על לשון הפסוק כי לכאורה קשה,הרי 
כאן נזכרו רחמי ה', שהשיב חמתו ופסק המבול, אם 
כן למה נזכר בשם אלוקים שהוא מידת הדין? - אלא, 
אומר רש״י, באמת שלטה כאן מידת הדין, רק שנהפכה 
למידת רחמים על ידי תפילת הצדיקים. וזו תפילת נח 

ובניו שהיו בתיבה.

והדברים נוראים, אפילו לאחר שכבר קיבל העולם את 
משפטו ונמחו כולם מן הארץ, מכל מקום רק התפילה 
היא זו שמנעה את המבול מלהמשיך! כי כל דבר בעולם 
נפעל רק על ידי תפילה! דבר נוסף יש ללמוד מכאן. 
הנה נח בנה את התיבה במשך מאה ועשרים שנה - 
שנים על גבי שנים. בשביל מה בנה אותה כ״כ הרבה 
זמן? אומרים חז״ל שנח נצטוה לעשות כן, כדי שיראוהו 
אנשי דורו וישאלו אותו מדוע עושה כך, והוא יאמר 
להם: ״עתיד הקדוש ברוך הוא להביא מבול לעולם, 
שובו מדרכיכם הרעים" )רש״י פסוק י״ד(. מאה ועשרים 
שנה אמר להם נח מוסר והם לא שמעו לו! הרי על 
מנת שיחזרו בתשובה צריך כח גדול מאד, ונדמה כי 
התפילה לא היתה מועילה כשמדובר בדור חוטא כל 
כך - ועם כל זאת יש עליו תביעה שהיה צריך גם 

להתפלל עליהם! נורא.

ומכאן ילמד כל אדם בדור הזה שחובה עליו להתפלל 

על עם ישראל במסירות נפש, וכפי שמורנו הרב מאריך 
בשיעוריו האחרונים, בפרט החובה תגדל בדור שלנו 
שכולם שוגגים וללא כוונה רעה, וברור שהגאולה תיקרא 

על שמו.

הָיוּ כָּאֵלֶּה עֲנִיִּים מֵאַנְשֵׁי-שְׁלוֹמֵנוּ כְּרַבִּי פִּנְחָס 
יְהוֹשֻׁעַ וְעוֹד שֶׁלֹּא הָיָה לָהֶם מַה לָּתֵת לִבְנֵיהֶם 
לֶאֱכלֹ עַד שֶׁהָיוּ הַיְלָדִים בּוֹכִים מֵחֲמַת רְעָבוֹן, וְאַף-
עַל-פִּי-כֵן לֹא עָזְבוּ וְהִנִּיחוּ אֶת מִדַּת הַשִּׂמְחָה וְהָיוּ 
מְנַחֲמִים אֶת נְשׁוֹתֵיהֶם וּבְנֵיהֶם בְּאָמְרָם לָהֶם: בּוֹאוּ 
וְנוֹדֶה לַה' בִּרְאוֹתֵנוּ שֶׁיֵּשׁ לְבָנֵינוּ לְפָחוֹת תֵּאָבוֹן 
לֶאֱכֹל, כִּי יֵשׁ יְלָדִים בִּפְרָט בֵּין בְּנֵי הָעֲשִׁירִים שֶׁגַּם 
תֵּאָבוֹן לֶאֱכֹל אֵין לָהֶם עַד שֶׁצָּרִיךְ לָצֵאת עִמָּהֶם 
חוּץ לָעִיר וְלִפְעָמִים לְהַרְחִיק נְדדֹ כְּדֵי שֶׁיִּשְׁאֲפוּ אֲוִיר 
נָקִי וּבָרִיא וּכְדֵי שֶׁיִּתְחַזֵּק אֶצְלָם תַּאֲוַת הָאֲכִילָה. 

)שיש"ק ה – ריא(

הָיוּ אוֹמְרִים: הַסִּימָן הָרִאשׁוֹן לְהַבְחִין בְּאָדָם אִם 
מִתְכַּוֵּן הוּא לְהִתְקָרֵב לַה' יִתְבָּרַךְ בֶּאֱמֶת הוּא בָּזֶה 
שֶׁאֵינוֹ מְחַפֵּשׂ שׁוּם חִסָּרוֹן עַל שׁוּם אָדָם מִיִּשְׂרָאֵל 
וְאַף  חָלִילָה,  יִשְׂרָאֵל  בַּר  עַל שׁוּם  מְדַבֵּר  וְאֵינוֹ 
כְּשֶׁרוֹאֶה שׁוּם חִסָּרוֹן בַּחֲבֵרוֹ לֹא יִשְׁתַּעֲשֵׁעַ בּוֹ אַף 
בֵּינוֹ לְבֵין עַצְמוֹ וְכָל שֶׁכֵּן לִפְנֵי אַחֵרִים, לְהַפְחִית 
בִּכְבוֹדוֹ כְּדֵי שֶׁיִּתְעַלֶּה הוּא בָּזֶה חָלִילָה, כִּי אִם מִתְכַּוֵּן 
בֶּאֱמֶת לְהִתְקָרֵב לַה' יִתְבָּרַךְ יוֹדֵעַ בֶּאֱמֶת הֵיכָן 
מְקוֹמוֹ הוּא, וּמֵבִין לְנָכוֹן מַאֲמָרָם זַ"ל 'קְשֹׁט עַצְמְךָ 

תְּחִלָּה'. )שם ה – תלח(
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בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

אבל זה קשה מאוד ואפילו מזעזע לחשוב על כך 
שכל כך הרבה שנים אנחנו בגלות וכל כך הרבה 
קהילות וקבוצות ובתי כנסיות היו בעם ישראל במהלך 
כל הדורות – האם יתכן שלא הייתה אפילו קהילה 

אחת שחזרה בתשובה באמת?

אלא קיבלנו מרבותינו שעיקר כוונת הזוהר היא 
על קהילה אחת שיעשו תשובה על עניין השנאת 
חינם. זאת אומרת שאם תהיה חבורה אחת שתהיה 
בניהם אהבה אמיתית והם יהיו בשלום זה עם זה 
ותהיה להם עין טובה אחד על חברו בלי קנאה שנאה 

ותחרות – זה מה שיביא את הגאולה.

הפחד הגדול של היצר הרע

ואחר כך מצאתי את זה בספרו של הרב אברהם 
ענתבי שהיה ראש רבני ארם צובא לפני כמאתיים 
שנה, שמבאר את כוונת הזוהר וזו לשונו: "לשוב 
בתשובה ולהיות שלום בינינו ולהיות באחדות אחת".

ומוסיף הרב ענתבי דברים חריפים מאוד: "ואתמהה, 
ישראל  דבית  כנישתא  וכמה  שיש בעולם כמה 
לאלפים ומאות שאיך בכל אלה לא עלה על לבם 
של כנישתא חדא לעשות דבר זה ולהציל דם עשוקים 

מיד עושקיהם".

הרב מתפלא מאוד ולא מצליח להבין איך זה יכול 
להיות שעדיין לא היה דבר כזה בעם ישראל. ולכן 

הוא מסכם אומר:

"אין זה אלא מעשה שטן שבכל כוחו משתדל שלא 
יעלה דבר זה על לב של שום כנישתא חדא, כי ידע 
כי בנפשו היא, ועל כן בכל מקום ומקום מערבבן 

באיזה ערבוב ואינו מניחם לעשות תשובה".

מכאן מפורש שהיצר הרע יודע טוב מאוד את 
האמת שהכול תלוי באהבת ישראל ולכן הוא הוא 
ייתן לקהילות להיות קדושות ולהצליח ולפרוח ולבנות 
מוסדות ולהרבות תורה ותפילה וחסד, אבל הוא 
לא יניח להם להיות בשלום אמיתי ומושלם בינם 

לבין עצמם.

ומה הפתרון אומר הרב? "איך לא נתלבש קנאת ה' 
צב-אות בעבור שמו המחולל בגוים ולהיות מקובצים 

כנישתא חדא ולהרבות בתפילה ותחנונים..."

אין לנו עצה אלא להרבות בתפילה! כתבתי שתי 
חוברות בנושא הזה: "אהבת ישראל במסירות נפש" 
ו"אהבת ישראל – אהבת חינם" כדי לעורר את כל 
עם ישראל לעמוד ולזעוק על תשובה שלימה ובפרט 
תשובה על עוון שנאת חינם ועל מצוות אהבת ישראל. 
את החוברות האלה חייבים ללמוד ולהפנים ולקיים. 
ובזכות ריבוי התפילות של עם ישראל על ידי זה 
יתבטל הקטרוג של השטן שעומד ומתגבר על זה 

בכל מקום ובכל קהילה.

בזכות התפילות שלנו תצליח סוף סוף קהילה 
אחת להיות בשלום ואהבה באמת, לבער מתוכה 

כל מחלוקת וכל שנאה, ובזכותה תבוא הגאולה!

דרכון בעד קריאה בכף-היד

"אם אתה רוצה להשלים איתה", המשיך 
ליאון להפתיע את המצרי, "תעשה 

כך וכך", הפקיד נענע בראשו 
לאישור, אכן, זה מה שאשתו 
אוהבת... מהיכן יודע זאת היהודי 

המוזר?!

בג' בחשוון הבא עלינו לטובה יציין עם ישראל בגעגוע 
עז ובכיסופין שנתיים לפטירתו של מאור הגולה בדורות 
האחרונים, מרן שר התורה הגאון רבנו עובדיה יוסף זי"ע.

נציין כאן שני גרגרים קטנים מדברים שסיפר מרן 
בעצמו: מרן התגורר במצרים כדי ללמד שם תורה, בין 
השנים תש"ח לתש"י, בשנת תש"י הוא החליט לשוב 
ארצה, אבל נתקל בבעיה עם השלטונות המצריים 
שסירבו לחדש את דרכונו ולתת לו אשרת יציאה 

לישראל.

ימים רבים הצטער מרן על העובדה שמעכבים אותו 
מלשוב לציון ברינה, עד שבאחד הימים הגיע יהודי בשם 
ליאון גבאי. מרן כותב עליו שהיה יודע להביט בכף ידו 
של האדם ולומר לו מה עבר עליו, מה קורה איתו בהווה 

ומה יעבור עליו בעתיד...

מר ליאון התלווה למרן למשרד הפנים וניגש לפקיד. 
הפקיד שלא הכיר אותו שאל לרצונו, ומר ליאון השיב לו 
שאם ברצונו לראות דבר שלא ראה מעולם - שיגיש לו 
את כף היד. הפקיד הביט בו בחשדנות, אבל הסקרנות 
גברה עליו. הוא הושיט את כף ידו לליאון שהביט בה 

מספר רגעים.

"אתמול בלילה הייתה לך מריבה קשה עם אשתך", 
אמר ליאון לפקיד ההמום, "ישבת כל הלילה ובכית 

בגלל זה". מילותיו של המצרי נעתקו מפיו. 

"אם אתה רוצה להשלים איתה", המשיך ליאון להפתיע 
את המצרי, "תעשה כך וכך", הפקיד נענע בראשו לאישור, 
אכן, זה מה שאשתו אוהבת... מהיכן יודע זאת היהודי 

המוזר?! 

וליאון ממשיך להבטיח לו: "ברגע שתעשה את זה 
היא תתפייס, תסכים לוותר לך, השלום ביניכם ישוב 

על כנו והכל יהיה בסדר"...

הפקיד המצרי היה מוכן לקטוף עבור ליאון את הירח: 
"מה אדוני רוצה במשרד הפנים?" 

ליאון חייך בשלווה: "דרכון לחכם היהודי שנמצא פה, 

ם  א אפשר ו
הזמן להזדרז  כי 

שלו יקר"... 

הגר"ע  מרן  בחיוך: "המצרי הושיב סיים 
את שנינו ליד השולחן שלו וביקש שנמתין. הוא הסתובב 
מעט בין החדרים, דיבר עם הפקידים, החתים ושרבט, 
בירר איתנו פרטים וליווה אותנו בכבוד רב להמשך 

הדרך".

 * * *

השורות הבאות אופטימיות פחות, אך יש בהן כדי 
להעיד על תעצומות נפשו של מרן זי"ע עבור העם 
היושב בציון. בזמן מלחמת יום הכיפורים היו חללים 
ונעדרים רבים שלא ניתן היה לקבוע את מותם או 

לזהותם בצורה קלה. 

תשע-מאות)!( תיקי עגונות הועברו למרן מתוקף 
כהונתו כרב הראשי לישראל. הוא מספר על חוויות 
קשות מאוד בעת זיהוי הממצאים שהובאו לפניו )חלקי 
גוף, שיניים, ועוד(, ועל לילות נטולי שינה במשך שנה 
ומחצה בשל הקושי הנפשי הכרוך בעבודה הקשה הזו.

בסייעתא דשמיא ובעבודת פרך תורנית ונפשית התיר 
מרן את רוב רובן של העגונות מן המלחמה הזו, וברוך 
השם אף לא אחד מן התיקים שהותרו על ידו - התגלה 
כטעות. עד היום לא שב אף חייל או נעדר שמרן התיר 

את אלמנתו להינשא.

קוריוז שמעיד על גדלותו האדירה של מרן מספר על 
כך שבישיבת הממשלה דאז הוגשה שאילתא לפני ראש 
הממשלה. "מדוע 900 תיקי עגונות הועברו לרב עובדיה 
יוסף, בעוד שלצידו מכהן רב ראשי נוסף, אשכנזי? 

שיחלקו את התיקים חצי-חצי".

תשובתה של ראש הממשלה הייתה חדה וקצרה: 
"כאשר הרב עובדיה מתיר, איש לא מהין לערער ולהרהר 

אחריו. רק הוא יטפל בתיקים אלו"...
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הרה"ק רבי קלונימוס קלמיש שפירא  – נולד בעיר גרודזיסק 
ונקרא בשם סבו הרה"ק בעל ה"מאור ושמש". גאון בנגלה 
ובנסתר היה. ענוותן מופלא. מלומד בניסים היה ורבים נושעו 
מברכותיו.  כשהיה שומע על בחור שנקרא לשמש בצבא 
הפולני היה מוכן לפזר עליו את כל הונו היה מוציא עליו 
ממון רב לשוחד, עושה תחבולת שונות ואינו נח ואינו שקט 

עד כי ישוחרר. 

בשנת ה'תרפ"ג הקים ישיבה בשם 'דעת משה' ע"ש 
חותנו. בעוד שהוא וביתו חיו תמיד בצמצום ודחקות, 

היה מעמיס על עצמו חובות רבים נוספים מחמת 
עול החזקת הישיבה בריווח ובכבוד, אף על 

גופו ובריאותו לא חס. בשנת ה'ת"ש הנאצים 
ימ"ש הפציצו את וורשה ופגעו בבנו יחידו. 
לאחר מספר שעות התפוצץ פגז ליד 

ביה"ח שהרג את כלתו. בנו נפטר ל"ע ביום 
השני של חג סוכות. באהבה רבה הצדיק עליו 

רבינו את דינו, ומפני קדושת החג הבליג על יגונו, 
ואפילו אנחה קלה לא הוציא מפיו הן בעצם יום החג 

והן בשבת שחל למחרתו. זמן קצר לאחר מכן נפטרה גם 
אמו. למרות בקשות חוזרות ונשנות סירב להצעת הבריחה 
והעדיף להישאר עם חסידיו בגטו עד הסוף. כתביו הוטמנו 
בבור, ולאחר המלחמה נמצאו בדרך נס ע"י גוי, שחפר בגיטו 
וכך הובאו לדפוס. נלקח למחנה העבודה בבודז'ין באזור 
לובלין וב-ד' בחשון ה'תש"ד העלו את רבינו עם רוב אנשי 

הגטו על מוקד משרפות הכבשן. חי כ-54 שנים.

המשפט השגור בפיו והיה אומרו בכל הזדמנות: "הדבר 
הכי חשוב בחיים זה לעשות טובה ליהודי אחר".

סיפור שסיפר רבי שלמה קרליבך זצ"ל אודות הרבי 
מפיאסצנה, וזה לשון הסיפור: לפני כמה שנים, בתל אביב, 

ראיתי יהודי זקן מנקה את הרחוב, פניו היו יפות אך גופו 
שבור לגמרי, השכינה הייתה נסוכה לו על הפנים, ניגשתי אליו 
ואמרתי לו, "שלום עליכם!" ענה לי במבטא פולני: "עלייכם 
שלום", שאלתי אותו יהודי יקר, "אמור לי, מאיפה אתה??" 
"מפִּיאַסֶצ'נָה", הוא ענה. התרגשות גדולה אפפה אותי. פעם 

ראשונה שאני פוגש ניצול משם". 

האם פעם אחת ראית את רבי קלונימוס קלמן?" שאלתי. 
השיב: "ודאי! אצלו למדתי כל ילדותי. בגיל אחת עשרה 
הגעתי לאושוויץ. חשבו שאני בן שבע עשרה. שלחו 
אותי למחנה עבודה. אין לי אף אחד, אני לבד 

בעולם".

אמרתי לו : "ידידי, אני חסיד של רבי 
קלמן אולי תואיל לומר לי משהו בשמו." 
הוא הביט בי ואמר: "אחרי המחנות אתה 
באמת חושב שאנחנו עוד זוכרים? אך דבר 
אחד אני זוכר שאמר לנו שוב וָשוב ולא אשכח 
כל החיים". מתוך האש לוחש לי ואומר "הדבר הכי 

גדול בעולם הוא לעשות טובה למישהו אחר!".

"במחנה, כשהבנתי שכל המשפחה שלי הלכה, קמתי בלילה 
ורציתי לשים לחיי סוף אז שמעתי את קולו של הרבי בתוך 
אזני: 'ילדים יקרים זכרו לעשות טובה למישהו אחר, אתה 
יודע כמה טובות אפשר לעשות בלילה באושוויץ? סביבך 
על הרצפה אנשים שבורים כל הלילה ישבתי, הקשבתי, 
עודדתי, ונחמתי – נשארתי בחיים." "גם היום לפעמים איני 
מוצא טעם לחיי, נכנס לים, אך שוב קולו בתוך אוזני: 'הדבר 
הכי גדול . . .' אתה יודע, כמה טוב אפשר לעשות ברחובות 
של תל אביב?" "הדבר הכי גדול בעולם הוא לעשות טובה 
למישהו אחר!". זכותו הגדולה תגן עלינו, ובמהרה ינקום את 

דמו יחד עם ההרוגים על קדושת השם.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

האדמו"ר מפיאסצנה 
זי"ע הי"ד
ד' חשון

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

ה' רוֹצֶה לָתֵת שֶׁפַע
דִּבַּרְתִּי עִם אִישׁ אֶחָד, וְסִפֵּר לִי שֶׁבַּהִתְבּוֹדְדוּת שֶׁלּוֹ הוּא לֹא 
מְבַקֵּשׁ כְּלוּם, רַק מוֹדֶה קְצָת וְכַד’. אָמַרְתִּי לוֹ, שֶׁבָּזֶה שֶׁהוּא לֹא 
מְבַקֵּשׁ מֵה’ יִתְבָּרַךְ כְּלוּם, הוּא מוֹנֵעַ תַּעֲנוּג מֵהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. כִּי 
“יוֹתֵר מִשֶּׁהָעֵגֶל רוֹצֶה לִינקֹ, הַפָּרָה רוֹצָה לְהֵינִיק”, וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 
הוּא בָּרָא אֶת כָּל הָעוֹלָם, בִּשְׁבִיל לְהַשְׁפִּיעַ רֹב טוּב לְיִשְׂרָאֵל. 
וְהַרְבֵּה יוֹתֵר מִמַּה שֶּׁהָאָדָם רוֹצֶה שֶׁפַע, הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא רוֹצֶה 

לָתֵת לוֹ שֶׁפַע.

כַּאֲשֶׁר הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא מַשְׁפִּיעַ רבֹ טוּב לְיִשְׂרָאֵל, אֲזַי מִתְגַּלָּה 
מַלְכוּתוֹ, שֶׁיּוֹדְעִים כֻּלָּם שֶׁמַּלְכוּתוֹ בַּכּלֹ מָשָׁלָה, וְעַל יְדֵי זֶה נִכְפָּפִין 
הַקְּלִפּוֹת תַּחַת הַשְּׁכִינָה, שֶׁפֵּרוּשׁוֹ שֶׁאֵין רַע בָּעוֹלָם. כְּשֶׁאִישׁ 
יִשְׂרְאֵלִי מַצְלִיחַ, וְיֵשׁ לוֹ שֶׁפַע וּבְרָכָה, כָּל הַגּוֹיִים מוֹדִים שֶׁה’ 
מֶלֶךְ וּמַלְכוּתוֹ בַּכֹּל מָשָׁלָה. כִּי זֶה בָּרוּר לַגּוֹיִים, שֶׁאֵין שׁוּם טֶבַע 
בַּהַצְלָחָה שֶׁל יִשְׂרָאֵל, אֶלָּא כָּל הַצְלָחָתָם הִיא מֵה’ יִתְבָּרַךְ. כְּמוֹ 
שֶׁרוֹאִים בְּחוּשׁ, שֶׁאֶרֶץ יִשְׂרָאֵל הִיא מֵהַקְּטַנּוֹת שֶׁבָּאֲרָצוֹת, וְכֻלָּם רַק 
מִתְעַסְּקִים עִם הַיְּהוּדִים וּמִסְתַּכְּלִים עֲלֵיהֶם. וְזֶה מִשּׁוּם שֶׁהַגּוֹיִים 

מַרְגִּישִׁים הֵיטֵב אֶת הַמְיֻחָדוֹת שֶׁל עַם יִשְׂרָאֵל. 

וְאֵיךְ מוֹרִידִים אֶת הַשֶּׁפַע? עַל יְדֵי הַתְּפִלּוֹת. כִּי הַתֵּבוֹת שֶׁל 
הַתְּפִלָּה הֵן כֵּלִים לְקַבֵּל הַשֶּׁפַע. עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל, הַתְּפִלָּה הִיא 
כְּמוֹ שַׂקִּים שֶׁבָּהֶם הָאָדָם יָכוֹל לְהָכִיל אֶת הַשֶּׁפַע שֶׁה’ נוֹתֵן לוֹ. 
מִי שֶׁיֵּשׁ לוֹ שַׂקִּים יָכוֹל לְמַלֵּא אוֹתָם בְּכָל טוּב שֶׁיֵּשׁ לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 

הוּא לָתֵת לוֹ, וּמִי שֶׁאֵין לוֹ שַׂקִּים אֵין לוֹ בַּמֶּה לְקַבֵּל אֶת הַשֶּׁפַע. 
וְתֵבוֹת הַתְּפִלָּה בִּפְרָטִיּוּת, הֵן כְּמוֹ חֲתִיכוֹת שֶׁל שַׂק שֶׁתּוֹפְרִים 
אַחַת לְאַחַת, אוֹ כְּמוֹ חוּטִים שֶׁעַל יָדָם אוֹרְגִים אֶת הַשַּׂק. עוֹד 
תְּפִלָּה - עוֹד חֲתִיכַת שַׂק לְקַבֵּל בּוֹ אֶת הַשֶּׁפַע, עוֹד תְּפִלָּה - עוֹד 
חֲתִיכַת שַׂק, וּכְשֶׁיֵּשׁ כְּבָר שַׂק גָּדוֹל וְחָזָק, אָז מְקַבְּלִים אוֹצָרוֹת... 

וּכְכָל שֶׁהָאָדָם מִתְפַּלֵּל יוֹתֵר, יִהְיוּ לוֹ שַׂקִּים - כֵּלִים - גְּדוֹלִים 
יוֹתֵר וְהוּא יְקַבֵּל יוֹתֵר שֶׁפַע. 

כַּאֲשֶׁר הָאָדָם מִתְבּוֹנֵן עַל הַתְּפִלָּה כָּךְ, הוּא יוֹצֵא מֵהַגִּישָׁה 
הַשְּׁלִילִית שֶׁלּוֹ לַחַיִּים, שֶׁחוֹשֵׁב שֶׁהַמְּנִיעוֹת וְהַצֹּרֶךְ לְהִתְפַּלֵּל הֵם 
עֹנֶשׁ. אֶלָּא אַדְּרַבָּה, הוּא נֶהֱנָה מְאֹד מִכָּל הָעִנְיָן, שֶׁהִנֵּה יֵשׁ לוֹ 
עֲבוֹדָה נָאָה וּנְקִיָּה, לִבְנוֹת כֵּלִים עַל יְדֵי תְּפִלָּתוֹ וּלְקַבֵּל אֶת כָּל 
הַשֶּׁפַע שֶׁלּוֹ יְשִׁירוֹת מֵאֱלֹקִים, שֶׁשֶּׁפַע כָּזֶה הוּא מְבֹרָךְ וּמְתֻקָּן. 
בְּכָל פַּעַם שֶׁהוּא צָרִיךְ מַשֶּׁהוּ, הוּא הוֹלֵךְ וּמִתְפַּלֵּל בְּסַבְלָנוּת, 

וּבוֹנֶה כֵּלִים וְ”תוֹפֵר שַׂקִּים”, עַד שֶׁמְּקַבֵּל מַה שֶּׁבִּקֵּשׁ.

נִמְצָא, שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְקַבֵּל שֶׁפַע בְּלִי תְּפִלָּה מִשְּׁתֵּי סִבּוֹת: א - כִּי 
עַל יְדֵי הַתְּפִלָּה הָאָדָם חוֹזֵר בִּתְשׁוּבָה עַל עֲווֹנוֹתָיו, שֶׁאָז הוּא יָכוֹל 
לְקַבֵּל שֶׁפַע. ב - עַל יְדֵי הַתְּפִלָּה בּוֹנִים כֵּלִים שֶׁבְּתוֹכָם יְקַבֵּל אֶת 
הַשֶּׁפַע. וְנִמְצָא, שֶׁמִּי שֶׁלֹּא מִתְפַּלֵּל הוּא מוֹנֵעַ אֶת הַתַּעֲנוּג שֶׁל 
הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לְהַשְׁפִּיעַ, וְהוּא מְבַטֵּל אֶת תַּכְלִית הַבְּרִיאָה. 

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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דגנים מלאים

כמעט כולנו נמשכים לסוכר, רובנו פונים לסוכר הזמין: 
ממתקים, שוקולדים וכדומה. המשיכה לסוכר היא בעצם בקשתו 
של הגוף לאנרגיה. בגלל העיבוד הרב שעוברות הפחמימות 
הפשוטות )קמח לבן, אורז לבן, סוכרים ומאפים( הן נכנסות 
לזרם הדם כמעט מיד לאחר האכילה, דבר הגורם לעלייה 
חדה ברמות הסוכר שלאחריה גם יש נפילה חדה ורצון לעוד 
סוכר. הדגנים המלאים לעומת זאת מתעכלים ומתפרקים 
הרבה יותר לאט והסוכרים שבהם נספגים בדם בקצב קבוע 
למשך שעות ארוכות. דבר המספק לגוף אנרגיה ארוכת טווח.

כאשר רוב התזונה מתבססת על דגנים מלאים, בסייעתא 
דשמיא המשיכה לסוכר פוחתת פלאים! דגנים מלאים הם 
דגנים שלא הוציאו מהם חלקים חשובים ובריאותיים )למשל 
סובין(.  בדגנים מעובדים כגון לחם לבן או אורז לבן יש רק 

עמילן ללא סיבים וערכים תזונתיים.

דגנים מלאים כוללים: לחם מחיטה/כוסמין/שיפון מלא, שיבולת 
שועל, אורז מלא, בורגול, קינואה, דוחן, כוסמת, גריסים.

תועלות בריאותיות נוספות:

זירוז חילוף החומרים: הסיבים שבדגנים המלאים מזרזים 
את קצב חילוף החומרים, ספיחת רעלים החוצה: הדגנים 
המלאים סופחים החוצה עודפי רעלים שיש במזון ומקלים 
על הכבד האחראי על חילוף החומרים בגוף, לעבוד בצורה 
יעילה ומהירה יותר. )ובדרך זו בעצם על הפחתת רמות סוכר 

וכולסטרול בדם(

חיזוק מערכת העיכול: בדגנים המלאים יש שפע של ויטמינים 
ומינרלים התורמים לבריאות הגוף, מונעים מחלות ומחזקים 
את מערכת העיכול. שיפור מצב הרוח: הפחמימות המלאות 
עוברות תהליך עיכול וספיגה איטיים ומעלות את רמת הסרטונין 
במוח ובכך תורמות לתחושת שובע ממושכת וגם למצב רוח 

טוב ולרגיעה

רעיונות להכנסה לתפריט:

דייסת קוואקר/גרנולה.	 

קינואה כתוספת או כסלט 	 

אורז מלא ארוך/עגול/בסמטי מלא.	 

לחם מלא/לחם שיפון/לחם כוסמין	 

קוסקוס מלא במקום רגיל.	 

גריסים במרק.	 

קוואקר במרק להסמכה )לא מרגישים 	 
בטעם(

כוסמת בלביבות	 

בארוחות ביניים שלבו בייגלה מקמח 	 
מלא, פריכיות מאורז מלא, פופקורן, 

גרגרי תירס משקית קפואה

בברכת בריאות איתנה!

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות

מדור משתנה



הפרשה מספרת על נח שבנה תיבה במשך 021 שנה, וכל הזמן 
ה' חיכה והיה סבלני, אולי הרשעים באותו דור יחזרו בתשובה. 
צריך התבוננות בפרשה ולראות, כמה ה' סבלני וארך אפיים 
איתנו, ואנו צריכים להידמות לה', מה הוא סבלן, תהיה גם אתה 
סבלני, תהיה סבלני עם הילדים, נכון הילד עשה משהו רע, 
תבנה איתו מסלול לאט לאט,  איך לצאת מהרע שלו, תכניס 
בו רצון לעשות טוב, מריבוי הטוב הרע במילא יפול, תבנה גם 
אתה מסלול, איך לצאת מכל התאוות של העולם הזה, ותלך 
לאט לאט אבל בטוח, כי ה' יודע באמת מי זה כל אחד ואחד. 

וה' מסתיר לאדם את הדרגות שהוא נמצא. 

כמו שבתחילת הפרשה נח מקבל תארים גדולים, "צדיק 
תמים היה בדורותיו", ואילו אחר כך ה' שמודיע לו שהוא מביא 
מבול, אומר לו כי אותך ראיתי צדיק לפני, איפה תמים, איפה 

כל השבחים? 

אלא באמת השבחים הם אמיתיים, רק ה' העלים מנח את 
דרגתו, כי ה' לא מראה לאדם את דרגתו ומה הוא זוכה, כי 
העולם נקרא עולם מלשון העלמה הוא מעלים את האמת 

כדי שיהיה בחירה, 

אומר הבעל שם טוב, שאפילו אדם שנמצא בשוק ותרוד 
בפרנסתו ומוכר באיזה בסטה בשוק, ועוצר להתפלל מנחה, 
אפילו יחיד, מלאכי מעלה מקנאים בו. רק לא מראים לאדם כדי 
להשאיר לו בחירה. שאדם עושה איזה מצווה הוא רץ פרסאות 

למעלה. לכן אל תיתן לעולם להטעות אותך.

היה מקרה שטייס אחד טס בשמי הארץ והגיע לכינרת, 
והשתקף לו הכינרת מול העניים כמו השמיים, והוא רואה 
למעלה כחול ולמטה כחול ונדמה לו שהכינרת זה השמיים, 

ואילו המכשירים של המטוס מראים הפוך, והאמת שהוא טס 
הפוך, וברגע שהוא הרים את הסטיק לנסוק למעלה אז הוא 
נכנס לתוך הכינרת, ומאז הצבא קבע שבטיסה, מאמינים רק 
למכשירים, לא לפי מה שאתה רואה, אם המכשירים מורים 
לך שאתה באיזה כיוון מסוים, אתה חייב להאמין למכשירים.

ואותו דבר ממש הוא גם בתורה, שהתורה אומרת שכל 
התכלית היא עבודת ה', לעשות רצונו בפשיטות, ושלקיים 
מצוותיו זה דבר גדול שאי אפשר לתאר, שדוד המלך אומר 
טוב לי תורת פיך מאלפי זהב וכסף, צריך להאמין רק לתורה 
ורק לדוד המלך, שכל אות שאתה אומר בתורה זה דבר עצום, 
יותר ממיליונים. צריך להאמין. כי היצר הרע מחליש את האדם 
ומקרר אותו, שמה זה טוב, זה רק מצוות מיוחדות, אבל לברך 

שהכל, והיהדות הפשוטה, ולומר פסוק בתורה זה כלום. 

ולמה אתה נשבר שאתה רואה שיש לך יצר הרע, כי אפילו 
אם אדם יעבוד ה' 0001 שנה בלי יצר רע זה כלום, ממש כלום, 
כל המעלה שלך זה שיש לך יצר הרע, ואתה בכל זאת עובד 
את ה', ואתה נלחם בו, ה' רוצה את המלחמה הזאת, ואם 
אתה בכל זאת מתגבר, יש לך מעלה יותר גדולה, כי העולם 
הזה מלא בשאלות, וגם לא מראים לאדם את הדרגה שלו, 
בשביל שיהיה לו בחירה, נכון אתה צועד ליעד שלך אבל לך 
יש משקולות, ואם תגיע ליעד עם כל המשקולות האלו שיש 
לך אזיקים, שהם המניעות והקשיים והניסיונות והחסרונות שיש 

לך, אתה מקיים את התכלית שבשבילה נבראת.

לכן אדרבה, אדם שלמשל מתעכב לו הזיווג והוא רואה את 
כולם מתחתנים, והוא צועק לה', מוריד דמעה, הוא, כן הוא, 

יכול להביא ממש את הגאולה.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלום מזור
מהמרצים הבכירים 

של
"חוט של חסד"
058-4180994
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

כמה חדרים היו בתיבת נח?

תשובה פרשת וילך: משה אומר לישראל 'חזקו ואמצו' )פס' כ"ו(, 
משה אומר ליהושע 'חזק ואמץ' )פס' ז'(, ה' אומר ליהושע 'חזק 

ואמץ' )פס' כ"ג וברש"י(

הזוכה: חיים פ. אשדוד.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת כי תבוא: מיכאל כ"ץ, ירושלים

מפתח לתודה

שלום לכם קוראים יקרים

שמי שמעון ואני רוצה לספר את הסיפור 
תודה שהיה לי, אני בן 14 ובעזרת השם עולה 

לישיבה קטנה.

בתקופת בין הזמנים רציתי ללמוד תורה 
בבית המדרש, אני משתדל לעשות את 

זה כך יום.

באחד הימים, בית המדרש 
היה סגור, התאכזבתי כי בבית 

מאוד קשה לי להתרכז, ואני לא 
מצליח באמת ללמוד.

אז ניסיתי להתקשר לגבאי של בית 
ולבקש ממנו את המפתח, או  המדרש, 

שלפחות יגיד לי איפה אני משיג מישהו שמחזיק 
בידו את המפתח.

והוא, בחפץ לב ובמאור פנים עזר לי למצוא 
מפתח לבית המדרש, הוא רק הזהיר אותי- שלא 
ילך לאיבוד צרור המפתחות, הוא חשוב מאוד.

כמובן שהסכמתי ושמחתי שאוכל גם היום 
ללמוד את לימוד הבוקר הקבוע שלי.

אבל אתם בטח מתארים לעצמכם מה קרה-  
אני ישבתי ולמדתי אך לפני שיצאתי רציתי 
לנעול את הדלת אך המפתח איננו, חיפשתי 
בכל מקום- מהכיסים ועד לרצפה ואפילו בתוך 

ספר הלימוד, אך המפתח לא נמצא.

ממש נלחצתי, לא ידעתי איפה אני אמצא 
אותו, וגם לא רציתי שהגבאי יכעס או אפילו 

יתאכזב בלב, לא ידעתי מה לעשות.

ואז עלה בי רעיון- אני יגיד להשם 
בית  ליד דלת  תודה! עמדתי 
המדרש והתחלתי לומר תודה 
על הצרור שאבד ועוד תודה על 
זה שבכלל זכיתי ללמוד היום, וגם 

כמה פעמים מזמור לתודה.

ותוך כדי שאני אומר תודה, העיניים שלי 
נופלות על מקום בשטיח, ואני רואה את צרור 

המפתחות מונח שם, בנחת ורוגע.

שמחתי ונרגעתי, שאכן המפתחות נמצאו, 
וגם שמחתי שזכיתי- שאני יכול לומר תודה 
לה' והשם תמיד מושיע, וגם אם נראה שלא, 
התודה גורמת להבין ולהרגיש שהכל לטובה.

אמרתי תודה ומצאתי את המפתחות
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משפחה אחת, ילדים שונים  פרק ג'

"דוד, נו תכפתר כבר את החולצה, אתה תאחר לבית 
הספר" מזרזת גב' כהן את בנה בן השבע. "דוד, מה 
יהיה איתך, משה אחיך היה מכפתר חולצה כבר בגיל 
שלוש ואתה בן שבע ומתעסק איתה כבר חמש דקות"... 
"אני כבר לא יכולה עם הטקס הזה כל בוקר, תן לי 

אני אכפתר לו"...

פס יצור משפחתי

אמא של דוד, כבר לא מסוגלת לחוות מידי 
בוקר את טקס כיפתור החולצה של דוד. 

בסדרה הנוכחית "משפחה אחת-ילדים 
שונים" נתמקד בע"ה בנושא:  הפנמת 
המציאות שבכל משפחה גדלים ילדים 

שונים, עם אישיות שונה, דעות שונות, 
רצונות שונים וטבעים שונים. אכן רצוננו 

"לייצר" חינוך-ילדים כמו על פס יצור, שכולם 
יתנהגו באותה צורת התנהגות ואת כולם נחנך 

באותו סגנון חינוך, זה גם היה מקל מעלינו את עבודת 
החינוך והיינו פנויים להשקיע יותר בילדים, אך...

למה זה לא מסתדר כמו הקודם

המציאות מלמדת אותנו, שהורים רבים שהתאמצו 
מאוד לחנך את ילדם הראשון ובאמת הצליחו, כאשר 
התחילו עם השני הם מרגישים שהם קצת תקועים.  
כל מה שהלך די בקלות עם הבכור לא מסתדר כלל 
עם הבא בתור ובוודאי לא עם הבאים אחריו. ההורים 
המתוסכלים כלל לא מבינים מה קורה כאן: "עד שסיגלנו 
שיטת חינוך שעבדה באופן יוצא מן הכלל עם הבכור, 
פשוט לא מסתדר עם האחרים". ובאמת צריך להבין 
איפה נוצר השוני, למה הילד השני לא מוכן לקבל את 
ההדרכה ושיטת החינוך של הוריו, הרי אצל הבכור 

השיטה הייתה ממש "סיפור הצלחה".

השקפה של תורה

חכמינו הקדושים למדו אותנו: "כְּשֵׁם שֶׁאֵין פָרְּצוּפוֹתֶיהֶן 
וין זֶה לְזֶה, אֶלָּא כָּל אֶחָד  דוֹמִין זֶה לְזֶה כָּךְ אֵין דַּעְתַּן שִָׁ
וְאֶחָד יֵשׁ לוֹ דֵּעָה בִּפְנֵי עֲצְמוֹ" )מדרש רבה במדבר 

פרשה כא'(. 

או כפי שאומרים העולם "כשם שפרצופיהם שונים 

כך דעותיהם שונות". כשם שאנו מבינים שיש הבדל 
מהותי בין ילד בגיל שנה לילד בגיל שש. וכשם שאי 
אפשר לצפות מילד בגיל שנה שידע לאכול לבד בלי 
ללכלך את סביבתו, כך צריך להבין שישנם ילדים עם 
אופי שונה וטבעים שונים.  וכפי שמפרש המלבי"ם את 
הפסוק: "חֲנֹךְ לַנַּעַר עַל פִּי דַרְכּוֹ גַּם כִּי יַזְקִין לֹא יָסוּר 
מִמֶּנָּה" )משלי כב'/ו'(: "מצוה שיהיה החינוך על פי דרכו 
ולפי הרושמים שיש בו, אל מה שהוא מוכן אליה, כי כל 
אדם מסוגל מטבעו לעניין אחר..." ואף אצל יעקב 
אבינו מצאנו, שבשיחה עם בניו קודם פטירתו 
קרא לכל שבט ושבט בשם שונה וכינה כל 
בן בתכונות אחרות כגון נפתלי-איילה, 
דן-נחש, יששכר-חמור, יהודה-אריה 
וכו'.  לכל בן גילה יעקב אבינו שה' 
יתברך נתן לו תפקיד אחר ומשימה 
אחרת בעולם לפי הטבעים והתכונות 

שהוא טבע רק בו.

"השוואות" לא אצל הילדים!

לכן, אי אפשר לחנך את כולם בשווה, ובוודאי שאין כל 
תועלת בהשוואה בין הילדים. השיטה שהצלחתם בה 
בחינוך ילד אחד אינה ערובה לכך שתצליח גם בילד 
אחר. עלינו לדעת, שהקב"ה טבע בכל נשמה ונשמה 
כוחות וטבעים שונים. ולכל אחד נתן מטרות ויעודים 
אחרים שאותם הוא צריך להגשים בחיים. ואין ילד הדומה 

לחברו ואף לא לאחיו התאום, עיין ערך יעקב ועשו.

הגישה החדשה

קראתי פעם סיפור, על רבנית אחת אשת חינוך ידועה, 
שנסעה ביחד עם אישה וששת ילדיה. הרבנית התרשמה 
מאוד מההתנהגות הנהדרת שהפגינו הילדים זה כלפי 
זה וכמובן כלפי אימם, למרות שלכל אחד הייתה אישיות 
שונה ומיוחדת משלו. לשאלת הרבנית כיצד הצליחה 
האם לחנך כך את ילדיה? השיבה האם: "הַרְבֵּה מַיִם 
זָרְמוּ בַּנָּהָר" עד שהצלחנו להגיע להרמוניה משפחתית 
שכזו.  הילד הראשון שלי היה מה שכולם מכנים "התינוק 
המושלם" רגוע, שקט, שלו, פשוט תענוג! המציאות 
טפחה על פנינו באופן מפתיע כאשר נולד הילד השני, 
שנטה להתעצבן במהירות, היה בעל מצבי רוח משתנים, 
רגיש ובאופן כללי- ילד קשה! אותן הטכניקות שבהן 
השתמשתי בגידול הילד הראשון די בהצלחה, נחלו 

כישלון חרוץ עם הילד השני! אחר כך הגיעו "ילד מספר 
שלוש", "ארבע", "חמש" ו"שש" כשלכל אחד מהם אופי 
שונה ונבדל מאחיו.  לאחר שהתייעצתי רבות באנשי 
חינוך הבנתי שאהיה אם מוצלחת הרבה יותר, אם במקום 
לכפות על ילדי דרישות להתנהגות אחידה, התחלתי 
להבין את השוני בניהם ואת המיוחדות שבכל אחד מילדי. 
הגישה החדשה איפשרה לי לזהות את תכונות האופי 
המיוחדות של כל אחד מילדי על מעלותיו וחולשותיו, 
וכך נתאפשרה לי לבנות ציפיות מציאותיות עבור כל 
אחד מילדי, עד שבניתי בע"ה "הרמוניה משפחתית" 

מתוך השוני של כל אחד מילדי.

ניסיון של אמונה

עלינו להפנים, כי ה' לא נותן לנו שום ילד "בטעות" ח"ו, 
וכל דבר מושגח ומדוקדק מאיתו יתברך ולכן אל לנו 
לִרְטוֹן: "איפה טעיתי", "במה נכשלתי", "למה ה' מעניש 
אותי בילד כזה".  ילד שונה הוא ניסיון, אך ילד קשה 
הוא ניסיון גדול מאוד; ועלינו לעשות ממש מסירות נפש 
גדולה ומאמצים רבים, כדי לראות תוצאות חיוביות. ובכן, 
עם כל הרשמים הללו, בחנו את השוני של כל אחד 

מילדיכם וצאו לדרך...

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

אדם דוהר על סוס ביער. לפתע מגיע לנחל 
ורוצה לחצות אותו לגדה השנייה, אך פוחד 
שאולי המים עמוקים מידי. לפתע רואה בצד 
איש טיפש, שואל אותו הרוכב: תגיד, האם המים 

עמוקים ?

הטיפש: הנחל לא עמוק תעבור. נכנס האאי 
עם סוסו אל הנחל וטובעים שניהם. באפיסת 
כוחות נחלץ האיש מן המים, ושואל את הטיפש 
איך אמרת שהמים לא עמוקים !? הטיפש: לפני 
חמש דקות עבר פה ברווז והמים הגיעו לו עד 

המותניים.

העלון מוקדש להצלחת
ראובן חיים בן ברוריה
הצלחה בלימוד ובהכל

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת

8 | עלון "חוט של חסד"


